
Folketingets Socialudvalg

Dato: 10. marts 2006

Under henvisning til Folketingets Socialudvalgs brev af 15. februar 2006
følger hermed – i 5 eksemplarer – socialministerens svar på spørgsmål 
nr. 128 (SOU Alm. del).

Spørgsmål nr. 128:

”Har ministeren, i forbindelse med de netop vedtagne regler i EU om særlige 
transportforpligtelser over for mennesker med et handicap, overvejet at ind-
føre en form for handicap-ID-kort, som man selv frivilligt kan rekvirere, for 
på en hurtig måde at kunne gøre krav på de ydelser, som man lovmæssigt har 
krav på? Ministeren bedes i denne forbindelse oplyse, om der er erfaringer 
med sådanne kort i andre lande, eller planer om at indføre et handicap-kort 
på EU-niveau?”

Svar:

Da spørgsmålet om transportforpligtelser over for mennesker med et handi-
cap som følge af sektoransvarlighedsprincippet ligger hos Transport- og 
Energiministeriet, er der indhentet bidrag til besvarelse af spørgsmålet her-
fra.

Transport- og Energiministeriet har på baggrund heraf oplyst, at man ikke 
aktuelt har overvejelser om at indføre et handicap-ID-kort på transportområ-
det. Det er endvidere deres vurdering, at et sådan kort ikke vil være medvir-
kende til at højne kvaliteten af det produkt, der tilbydes. Der vil fortsat være 
behov for at bestille rejsen i god tid samt de administrative ting, der følger 
med (fx registrering af forbrug og pris mv.). De har endvidere oplyst, at man 
allerede på nuværende tidspunkt har et samarbejde på tværs af amterne (og 
med DSB), der gør, at den rejsende kun behøver at ringe ét sted hen ved 
bestilling af en rejse, selvom denne involverer rejser i flere amter og med 
både bus og tog.

Jeg kan oplyse at Socialministeriet ikke ligger inde med oplysninger om 
erfaringer med handicap-ID-kort i andre lande, som omtalt af spørger. Mini-
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steriet er ikke bekendt med, at der skulle være planer om at indføre et handi-
capkort på EU-niveau. 

På det sociale område mener jeg, at de fordele, som spørger ser i indførelsen 
af et handicap-ID-kort, allerede dækkes af den eksisterende lovgivning.

Kommunen og amtskommunen skal således behandle spørgsmål om hjælp så 
hurtigt som muligt med henblik på at afgøre, om der er ret til hjælp og i så 
fald hvilken, jf. retssikkerhedslovens § 3. Det følger endvidere af retssikker-
hedslovens § 3, stk. 2, at kommunen eller amtskommunen skal fastsætte en 
frist for, hvor lang tid der må gå, inden der skal være truffet en afgørelse om 
hjælp til borgeren. Hvis denne frist ikke kan overholdes, skal ansøgeren have 
skriftlig besked om, hvornår der kan forventes en afgørelse. 

Eva Kjer Hansen

/Karin Munk Petersen


